

Universität Witten/Herdecke

STUDIENBESTIMMUNGEN

für den Studiengang

Management (M.Sc.)

der

Fakultät für Wirtschaft und Gesellschaft

Stand 04.02.2025

I N H A L T S V E R Z E I C H N I S

§ 1	Geltungsbereich	3
§ 2	Zweck und Ziel des Studiums	3
§ 3	Akademischer Grad	3
§ 4	Weitere Zulassungsvoraussetzungen	4
§ 5	Studienbeginn	5
§ 6	Studiensprache.....	5
§ 7	Studienberatung	5
§ 8	Regelstudienzeit und Umfang des Studiums	5
§ 9	Module.....	6
§ 10	Project Modules	7
§ 11	Masterarbeit	7
§ 12	Inkrafttreten	8

§ 1 Geltungsbereich

Diese Studienbestimmungen legen die fach- und studiengangsspezifischen Regelungen für den Masterstudiengang „Management (M.Sc.)“ der Fakultät für Wirtschaft und Gesellschaft der Universität Witten/Herdecke fest. Sie gelten in Verbindung mit der Rahmenprüfungsordnung für Masterstudiengänge (RPOM) in der jeweils geltenden Fassung.

§ 2 Zweck und Ziel des Studiums

- (1) Durch das Studium „Management“ mit dem Abschluss „Master of Science“ erwerben die Studierenden fundierte wirtschaftswissenschaftliche Fachkenntnisse auf Basis der aktuellen internationalen Managementforschung und können diese anwenden. Sie entwickeln die Fähigkeit zur intensiven und kritischen Auseinandersetzung mit aktueller Forschung und zur Anwendung unterschiedlicher Perspektiven auf zentrale Fragestellungen. Nach Abschluss des Studiums beherrschen die Studierenden methodische und analytische Fähigkeiten zur Analyse übergreifender Problemstellungen sowie zur Untersuchung sozialer Dynamiken in Unternehmen. Die Bereitschaft der Studierenden zur lösungsorientierten Anwendung ihres Wissens in eigenen Initiativen, in Unternehmen und im gesellschaftlichen Engagement wird durch das Studium gezielt gefördert. Darüber hinaus unterstützt das Studium die Persönlichkeitsentwicklung der Studierenden, einschließlich ihrer persönlichen Haltung, ihres ethischen Gespürs und ihrer Verantwortungsbereitschaft für die Übernahme anspruchsvoller Führungsrollen. Nach dem Studium sind die Studierenden in der Lage, Offenheit für Vielfalt in Unternehmen und Gesellschaft, für Kreativität und Neues sowie für die Zusammenarbeit mit anderen und für herausfordernde Aufgaben zu zeigen. Absolvierende des Studiengangs Management M.Sc. sind befähigt, Führungsaufgaben in Bereichen wie Unternehmensführung, strategisches Management, Marketing, Controlling oder Personalwesen zu übernehmen. Zudem sind sie durch ihre analytischen und interdisziplinären Fähigkeiten für Tätigkeiten in Beratung, Projektmanagement oder der Entwicklung innovativer Geschäftsmodelle qualifiziert.
- (2) Die bestandene Masterprüfung beendet die Berufsqualifizierung im Masterstudiengang „Management (M.Sc.)“ der Fakultät für Wirtschaft und Gesellschaft.

§ 3 Akademischer Grad

Sind alle erforderlichen Prüfungsleistungen im Rahmen des Masterstudienganges „Management (M.Sc.)“ erfolgreich erbracht, verleiht die Fakultät für Wirtschaft und Gesellschaft der Universität Witten/Herdecke den akademischen Grad „Master of Science (M.Sc.)“.

§ 4 Besondere Zulassungsvoraussetzungen

- (1) Für diesen Studiengang kann zugelassen werden, wer
 - a) den Nachweis eines berufsqualifizierenden Abschlusses in einem Fach der Wirtschaftswissenschaften (B.A., B.Sc.) erbringt, der mindestens 180 ECTS-Punkte und eine Regelstudienzeit von mindestens sechs Semestern aufweist.
 - b) den Nachweis in einem teilweise wirtschaftswissenschaftlichen Bachelorstudiengang erbringt, der mindestens 180 ECTS-Punkte und eine Regelstudienzeit von mindestens sechs Semestern umfasst. Von diesen 180 ECTS-Punkten müssen mindestens 80 ECTS-Punkte im Bereich der Wirtschaftswissenschaften erbracht worden sein, von denen 20 ECTS-Punkte im Bereich der Methoden erbracht worden sein müssen.
 - c) den Nachweis über einen Bachelorstudiengang, der mindestens 180 ECTS-Punkte und eine Regelstudienzeit von mindestens sechs Semestern umfasst, in einer beliebigen Studienrichtung und einen gültigen GMAT (entweder klassisch oder neue Focus Edition - Ergebnisse basieren auf den GMAC-Perzentil-Tabellen), GRE, Business Admissions Test (BAT), EBSgrad Test oder Common Admission Test (CAT) vorlegt.
 - d) und zusätzlich fundierte Kenntnisse der englischen Sprache gemäß Absatz (3) nachweist und
 - e) und im Rahmen des jeweils geltenden Auswahlverfahrens der Fakultät für Wirtschaft und Gesellschaft ein Studienplatzangebot erhalten hat.
- (2) Bachelorstudiengänge der Universität Witten/Herdecke, die mit dem Abschluss „Bachelor of Arts“ absolviert wurden, gelten als teilweise wirtschaftswissenschaftlicher Bachelorstudiengänge im Sinne von Absatz 1 lit. c.
- (3) Für den Masterstudiengang Management (M.Sc.) wird der Nachweis durch Sprachzertifikate, die mindestens folgenden Testergebnisse entsprechen, benötigt:
 - CEFR (Common European Framework of Reference for Languages): B2
 - IELTS (International English Language Testing System): 6,5
 - TOEFL iBT (Test of English as a Foreign Language – internet-Based Test): 83Als Äquivalent gilt auch der Abschluss eines Studiums im englischsprachigen Ausland oder der Nachweis des Abschlusses eines englischsprachigen Studiengangs von mindestens einem Jahr.
- (4) In Ausnahmefällen kann die Fakultät zulassen, dass das Studium bereits vor dem Erwerb der Zugangsvoraussetzungen nach dem Absatz 1 aufgenommen wird. Die Einschreibung erlischt, wenn der Nachweis über die Erfüllung der Zugangsvoraussetzungen nicht nach spätestens sechs Monaten, gerechnet ab dem Zeitpunkt der Einschreibung, erfüllt ist.

- (5) Für ausländische Bewerberinnen und Bewerber mit Staatsangehörigkeit eines der Mitgliedsstaaten der Europäischen Union (EU) oder des Europäischen Wirtschaftsraumes (EWR) gelten die gleichen Bestimmungen wie für deutsche Staatsangehörige. Gleiches gilt für alle ausländischen Bewerberinnen und Bewerber mit deutscher Hochschulzugangsberechtigung / deutschem Abitur aus Deutschland oder mit deutscher Hochschulzugangsberechtigung einer deutschen Auslandsschule (Bildungsinländer). Im Übrigen gilt das Gesetz zu dem Übereinkommen vom 11. April 1997 über die Anerkennung von Qualifikationen im Hochschulbereich in der europäischen Region vom 16. Mai 2007 („Lissabon-Konvention“).
- (6) Zum Studiengang kann nicht zugelassen werden, wer in einem wirtschaftswissenschaftlichen Masterstudiengang oder in einem Masterstudiengang an einer wirtschaftswissenschaftlichen Fakultät an einer Hochschule im Geltungsbereich des Grundgesetzes eine nach der Prüfungsordnung erforderliche Prüfung endgültig nicht bestanden hat.

§ 5 Studienbeginn

Das Studium kann im Wintersemester aufgenommen werden.

§ 6 Studiensprache

Die Studien- und Prüfungssprachen an der Fakultät für Wirtschaft und Gesellschaft der Universität Witten/Herdecke sind für diesen Studiengang Deutsch und Englisch.

§ 7 Studienberatung

Die Fakultät für Wirtschaft und Gesellschaft verpflichtet sich, einen reibungslosen Studienverlauf zu ermöglichen. Dazu stellt die Fakultät eine angemessene Unterstützung ihrer Studierenden bei der Organisation ihres Studiums sicher. Dies geschieht beispielsweise durch eine allgemeine Studienberatung durch das Studiendekanat und durch fachspezifische Studienberatungen.

§ 8 Regelstudienzeit und Umfang des Studiums

Die Regelstudienzeit des Masterstudiengangs „Management“ beträgt im Vollzeitstudium vier Semester und im Teilzeitstudium sechs Semester.

- (1) Der Masterstudiengang „Management (M.Sc.)“ hat in beiden Studiengangsvarianten einen Studienumfang von insgesamt 120 Leistungspunkten. Das Studium in Vollzeit ist so auszulegen, dass es in zwei Jahren (Regelstudienzeit) mit einer durchschnittlichen Arbeitsbelastung („workload“) von 900 Stunden pro Semester, also 3.600 Stunden für vier Semester, absolviert werden kann. Das Studium in Teilzeit ist so auszulegen, dass es in drei Jahren (Regelstudienzeit) mit einer durchschnittlichen Arbeitsbelastung („workload“) von 600 Stunden pro Semester, also 3.600 Stunden für sechs Semester, absolviert werden kann.

Das Masterstudium „Management (M.Sc.)“ gliedert sich in einen Pflichtbereich mit einem Umfang von 43 Leistungspunkten inklusive der Masterarbeit, einen Wahlpflichtbereich mit einem Umfang von 22 Leistungspunkten inklusive des „Studium fundamentale“ sowie einen Wahlbereich mit 55 Leistungspunkten.

§ 9 Module

- (2) Module sind thematisch und zeitlich abgerundete, in sich abgeschlossene und mit Leistungspunkten versehene, abprüfbare, eigenständige Stoffgebiete. Die Bestandteile eines Moduls werden i. d. R. innerhalb eines Semesters angeboten. Die Module werden mit dem Bestehen einer Modulprüfung abgeschlossen.
- (3) Die Fakultät für Wirtschaft und Gesellschaft an der Universität Witten/Herdecke führt ein Modulhandbuch für diesen Studiengang. Das Modulhandbuch in der jeweils aktuellen Fassung ist Bestandteil der Rahmenprüfungsordnung und Studienbestimmungen. Es informiert über Inhalt, Prüfungsformen, Ziele und Umfang aller Module. Ihm sind die vorgesehenen Lehr- und Lernformen sowie die notwendigen Vorkenntnisse zu entnehmen.
- (4) Für die Masterprüfung des Studienganges „Management (M.Sc.)“ müssen Leistungen aus folgenden Bereichen erfolgreich erbracht werden (Leistungspunkte in Klammern):

Pflichtbereich (43):

- Modulgruppe *Theories of Management* (5)
- Modulgruppe *Leadership & Transformation* (5)
- Modulgruppe *Methods I / Advanced Methods* (10)
- Modulgruppe *Masterthesis* (23)

Wahlpflichtbereich (22):

- Modulgruppe *Studium fundamentale* (12)
- Modulgruppe *Project Modules* (10)

Wahlbereich (55):

- Modulgruppen des Wahlbereichs lt. Modulhandbuch in der jeweils gültigen Fassung

§ 10 Project Modules

- (1) Im Rahmen des Wahlpflichtbereichs „Project Modules“ müssen sich die Studierenden zwischen den beiden Modulen „Practice Project Management“ und „Research Project Management“ entscheiden. Wenn sich die Studierenden für das „Practice Project Management“ entscheiden, ist die darin enthaltene Praxiserfahrung verpflichtend. Art und Umfang der Praxiserfahrung sind der Modulbeschreibung zu entnehmen.
- (2) Zweck dieser studienbegleitenden Praxiserfahrung ist der Erwerb bzw. die Vertiefung praktischer Kenntnisse und Fähigkeiten im Berufsumfeld. Diese sollen den Studierenden die Orientierung im Berufsleben erleichtern und ihre Fähigkeit verbessern, die praktische Relevanz von Methoden und Theorien aus dem Studium beurteilen zu können.

§ 11 Masterarbeit

- (1) Der Umfang der Masterarbeit soll mindestens 70 Seiten (105.000 Zeichen) betragen.
- (2) Die Bearbeitungszeit für die Masterarbeit beträgt neunzehn Wochen für Studierende in Vollzeit. Die Bearbeitungszeit für die Masterarbeit beträgt fünfundzwanzig Wochen für Studierende in Teilzeit. Im begründeten Einzelfall kann der Prüfungsausschuss auf Antrag der Kandidatin bzw. des Kandidaten und mit Zustimmung der Prüferin bzw. des Prüfers die Bearbeitungszeit maximal zweimal um bis zu vier Wochen verlängern. Die Abgabe der Masterarbeit kann frühestens sechs Wochen nach der Anmeldung erfolgen.

§ 12 Inkrafttreten

Diese Studienbestimmungen für den Masterstudiengang „Management (M.Sc.)“ der Fakultät für Wirtschaft und Gesellschaft der Universität Witten/Herdecke treten zum 01.10.2025 in Kraft.

Mit Inkrafttreten dieser Studienbestimmungen tritt die Studien- und Prüfungsordnung vom 09.09.2024 außer Kraft.

Studierende, die im Sommersemester 2025 für den Masterstudiengang „Strategy & Organization (M.Sc.)“ an der Universität Witten/Herdecke eingeschrieben waren, können ihr Studium bis einschließlich Sommersemester 2029 nach der Prüfungsordnung vom 09.09.2024 beenden.

Die Studierenden können den Wechsel in diesen Studienbestimmungen unwiderruflich schriftlich gegenüber dem Prüfungsausschuss erklären.

Verabschiedet vom Fakultätsrat der Fakultät für Wirtschaft und Gesellschaft am 21.01.2025. Ausgefertigt aufgrund des Beschlusses des Senates vom 04.02.2025.

Witten, 04.02.2025



Univ.-Prof. Dr. Martin Butzlaff
Präsident
Universität Witten/Herdecke

Witten/Herdecke University

STUDY REGULATIONS

for the study programme

Management (M.Sc.)

of the

Faculty of Management, Economics and
Society

Status 31.01.2025

**Translated into English in January 2025.
The original German version is legally binding.**

TABLE OF CONTENTS

§ 1	Scope	3
§ 2	Purpose and aim of the study programme	3
§ 3	Academic degree	3
§ 4	Further admission requirements	3
§ 5	Start of studies	5
§ 6	Study language	5
§ 7	Student advisory service	5
§ 8	Standard period of study and workload	5
§ 9	Modules	6
§ 10	Project Modules	7
§ 11	Master's thesis	7
§ 12	Entry into force	7

§ 1 Scope

These study regulations define the subject and programme-specific regulations for the Master's degree programme “Management (M.Sc.)” at the Faculty of Management, Economics and Society at Witten/Herdecke University. They apply in conjunction with the Framework Examination Regulations for Master's Degree Programmes (RPOM) as amended.

§ 2 Purpose and aim of the study programme

- (1) The “Master of Science” degree programme in “Management” provides students with a sound knowledge of economics based on current international management research and enables them to apply this knowledge. They develop the ability to engage intensively and critically with current research and to apply different perspectives to key issues. On completion of the degree programme, students will have mastered methodological and analytical skills for analysing overarching problems and investigating social dynamics in companies. The degree programme specifically promotes students' willingness to apply their knowledge in a solution-oriented manner in their own initiatives, in companies and in social commitment. In addition, the programme supports students' personal development, including their personal attitude, their ethical sense and their willingness to assume responsibility for demanding leadership roles. After completing the programme, students are able to demonstrate openness to diversity in companies and society, to creativity and new ideas as well as to cooperation with others and to challenging tasks. Graduates of the Management M.Sc. programme are qualified to take on management tasks in areas such as corporate management, strategic management, marketing, controlling or human resources. In addition, their analytical and interdisciplinary skills qualify them for activities in consulting, project management or the development of innovative business models.
- (2) Passing the Master's examination concludes the professional qualification in the Master's degree programme “Management (M.Sc.)” at the Faculty of Management and Society.

§ 3 Academic degree

Once all the required examinations for the Master's degree programme “Management (M.Sc.)” have been successfully completed, the Faculty of Management and Society at Witten/Herdecke University awards the academic degree “Master of Science (M.Sc.)”.

§ 4 Further admission requirements

- (1) Admission to this degree programme is open to those who

- a) provides proof of a professionally qualifying degree in a business or economics subject (B.A., B.Sc.) with at least 180 ECTS credits and a standard period of study of at least six semesters.
- b) provides proof of a partial Bachelor's degree programme in economics comprising at least 180 ECTS credits and a standard period of study of at least six semesters. Of these 180 ECTS credits, at least 80 ECTS credits must have been earned in the field of economics, of which 20 ECTS credits must have been earned in the field of methods.
- c) proof of a Bachelor's degree programme comprising at least 180 ECTS credits and a standard period of study of at least six semesters in any field of study and a valid GMAT (either classic or new Focus Edition - results are based on the GMAC percentile tables), GRE, Business Admissions Test (BAT), EBSgrad Test or Common Admission Test (CAT).
- d) and additionally demonstrates a sound knowledge of the English language in accordance with section (3) and
- e) and has received an offer of a place within the framework of the applicable selection procedure of the Faculty of Management and Society.
- (2) Bachelor's degree programmes at Witten/Herdecke University that were completed with the degree "Bachelor of Arts" are deemed to be partial Bachelor's degree programmes in economics within the meaning of paragraph 1 c).
- (3) For the Master's degree programme in Management (M.Sc.), proof of language certificates corresponding to at least the following test results is required:
- CEFR (Common European Framework of Reference for Languages): B2
 - IELTS (International English Language Testing System): 6,5
 - TOEFL iBT (Test of English as a Foreign Language – internet-Based Test): 83
- The completion of a degree programme in an English-speaking country or proof of completion of an English-language degree programme of at least one year is also considered equivalent.
- (4) In exceptional cases, the faculty may allow students to commence their studies before the admission requirements set out in Section 1 have been met. Enrolment shall lapse if proof of fulfilment of the admission requirements is not provided within six months of the date of enrolment.
- (5) For foreign applicants who are citizens of a member state of the European Union (EU) or the European Economic Area (EEA), the same provisions apply as for German citizens. The same applies to all foreign applicants with a German higher education entrance qualification / German Abitur from Germany or with a German higher education entrance qualification from a German school abroad (Bildungsinländer). In addition, the law on the Convention of 11 April 1997 on the

Recognition of Qualifications concerning Higher Education in the European Region of 16 May 2007 (“Lisbon Convention”) applies.

- (6) Students who have definitively failed an examination required by the examination regulations in a Master's degree programme in economics or in a Master's degree programme at a faculty of economics at a university within the scope of the Basic Law may not be admitted to the degree programme.

§ 5 Start of studies

The programme can be started in the winter semester.

§ 6 Study language

The languages of study and examination for this degree programme at the Faculty of Management and Society at Witten/Herdecke University are German and English..

§ 7 Student advisory service

The Faculty of Management and Society is committed to facilitating a smooth study programme. To this end, the Faculty ensures that its students receive appropriate support in organising their studies. This is done, for example, through general student counselling by the Office of the Dean of Studies and through subject-specific student counselling.

§ 8 Standard period of study and workload

The standard period of study for the Master's degree programme in “Management” is four semesters for full-time students and six semesters for part-time students..

- (1) The Master's degree programme “Management (M.Sc.)” has a total of 120 credit points in both programme variants.
The full-time programme must be designed in such a way that it can be completed in two years (standard period of study) with an average workload of 900 hours per semester, i.e. 3,600 hours for four semesters.
The part-time degree programme must be designed in such a way that it can be completed in three years (standard period of study) with an average workload of 600 hours per semester, i.e. 3,600 hours for six semesters.
The Master's degree programme “Management (M.Sc.)” is divided into a compulsory area with a scope of 43 credit points including the Master's thesis, a compulsory elective area with a scope of 22 credit points including the “Studium fundamentale” and an elective area with 55 credit points.

§ 9 Modules

- (1) Modules are thematically and chronologically rounded, self-contained, verifiable, independent subject areas with credit points. The components of a module are generally offered within one semester. The modules are completed by passing a module examination.
- (2) The Faculty of Management and Society at Witten/Herdecke University maintains a module handbook for this degree programme. The module handbook in its current version is part of the framework examination regulations and study regulations. It provides information on the content, forms of examination, objectives and scope of all modules. It contains the intended forms of teaching and learning as well as the necessary prior knowledge.
- (3) For the Master's examination of the degree programme "Management (M.Sc.)", achievements from the following areas must be successfully completed (credit points in brackets):

Compulsory area (43):

- Module group *Theories of Management* (5)
- Module group *Leadership & Transformation* (5)
- Module group *Methods I / Advanced Methods* (10)
- Module group *Masterthesis* (23)

Compulsory elective area (22):

- Module group *Studium fundamentale* (12)
- Module group *Project Modules* (10)

Elective area (55):

- Module groups of the elective area according to the module handbook in the currently valid version

§ 10 Project Modules

- (1) As part of the compulsory elective area “Project Modules”, students must choose between the two modules ‘Practice Project Management’ and ‘Research Project Management’. If students opt for ‘Practice Project Management’, the practical experience it contains is mandatory. The type and scope of the practical experience can be found in the module description.
- (2) The purpose of this practical experience during the degree programme is to acquire or deepen practical knowledge and skills in a professional environment. This should make it easier for students to orientate themselves in professional life and improve their ability to assess the practical relevance of methods and theories from their studies.

§ 11 Master's thesis

- (1) The Master's thesis should be at least 70 pages long (105,000 characters).
- (2) The processing time for the Master's thesis is nineteen weeks for full-time students. The processing time for the Master's thesis is twenty-five weeks for part-time students. In justified individual cases, the Examination Board may extend the completion time by up to four weeks twice at the request of the candidate and with the consent of the examiner. The Master's thesis can be submitted at the earliest six weeks after registration.

§ 12 Entry into force

These study regulations for the Master's degree programme “Management (M.Sc.)” of the Faculty of Management and Society at Witten/Herdecke University come into force on XX.XX.2025.

When these study regulations come into force, the study and examination regulations dated 09.09.2024 shall cease to apply.

Students who were enrolled in the Master's degree programme “Strategy & Organization (M.Sc.)” at Witten/Herdecke University in the summer semester 2025 can complete their studies up to and including the summer semester 2029 in accordance with the examination regulations of 09.09.2024.

Students can irrevocably declare the change in these study regulations in writing to the Examination Board.

Adopted by the Faculty Council of the Faculty of Management and Society on XX.XX.2025. Issued on the basis of the resolution of the Senate of XX.XX.2025.

Witten, XX.XX.2025

Univ.-Prof. Dr. med. Martin Butzlaff, MPH
President
Witten/Herdecke University